
موهاي بور، بين�ي عمل ك�رده،  لب هايي كه با 
تزري�ق ژل برجس�ته تر از معمول ش�ده اند و 
چش�م هايي كه به كمك لنزهاي استاندارد يا 
حتي غيراس�تاندارد رنگي ش�ده، كفش هاي 
پاش�نه بلند و اندامي لاغر و كشيده؛ شباهت 
ميان مادر و عروس�كي كه دخترش در آغوش 
دارد، آنقدر خيره كننده است كه متوجه شويد 
اين عروس�ك نه فقط در دنياي ك�ودكان نفوذ 
ك�رده بلكه ذه�ن پ�در و مادرهايش�ان را هم 
در تس�خير خودش در آورده اس�ت. اين نفوذ 
آنچنان است كه ذائقه غالب در جامعه درست با 
آنچه اسباب بازي هاي وارداتي تلقين كرده اند 
مطابقت دارد تا اثب�ات كند  اس�باب بازي زير 
بنايي ترين گام براي نفوذ فكري فرهنگي در يك 
جامعه است. با تمام اينها اما بازار اسباب بازي در 
كشورمان در تسخير واردات اسباب بازي هاي 
چين�ي است؛ اس�باب بازي هايي كه قس�مت 
اعظم آنها به صورت قاچاق وارد كشور مي شود 
تا نبض فرهنگ و س�بك زندگي را ب�ا ورود به 
دني�اي كودكي فرزن�دان ما در دس�ت بگيرد. 
بن تن،  مرد عنكبوتي ،  باربي،  سيندرلا،  باب اسفنجي 
و دهها اسم و شخصيت ديگري كه براي بچه هاي 
ما بسيار شناخته ش��ده تر از شخصيت هاي بومي 
و داستان هاي ملي همچون رستم و اسفنديارند. 
اس��طوره هاي بيگانه اي كه با ابزار رسانه از طريق 
بازي ه��اي رايانه اي،  انيميش��ن هاي والت ديزني 
و اس��باب بازي ها همدم ش��بانه روزي فرزندان ما 
ش��ده اند و خيلي وقت ها وقتي كمي دقيق تر نگاه 
كنيم در مي يابيم اين اس��طوره هاي تقلبي حتي 
از دنياي كودكانمان پا را فراتر گذاشته و به دنياي 
بزرگ ترها هم ورود كرده اند. نش��انه اين نفوذ در 
تغيير چهره زنان و مردان كش��ورمان به سمت و 

سوي عروسك هاي باربي يا شخصيت هاي فيلم هاي 
هاليوودي به مدد انواع و اقسام جراحي هاي زيبايي، 
ركوردداري در استفاده از لوازم آرايشي و توسل به 
انواع و اقسام راهكارهاي معقول و غيرمعقول براي 
لاغر شدن در زنان و همچنين رونق بازار سالن هاي 
بدنسازي و مكمل هاي مجاز و غيرمجاز در مردان 
خودنمايي مي كند. ريشه يابي اين نشانه ها اما ما را 
به يك نقطه مهم مي رساند و آن چيزي نيست جز 
رها شدگي بازار اسباب بازي و كنار گذاشته شدن 
توليد كنندگان ايراني از نقش آفريني در بازار اين 

كالاي استراتژيك فرهنگي است. 
نكته جالب اينجاست كه آيين نامه شوراي نظارت 
بر س��اخت، طراحي، واردات و توزيع اسباب بازي 
كودكان 19 س��ال پيش به تصويب شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي رس��يده اس��ت؛ آيين نامه اي كه 

هيچ گاه اجرايي نشده است. 
   نفوذي تأثيرگذار

دنياي ب��ازي از همان ماه هاي نخس��ت تولد آغاز 
مي شود و تا بزرگسالي ادامه مي يابد. »ژان پياژه« 
معتقد است: »در گزينش اسباب بازي براي كودك 
بايد دقت شود، چراكه در شكل دادن به تمايلات 
عاطف��ي و رواني او نق��ش مهمي ايف��ا مي كند و 
چنانچه در انتخاب آنها دقت و توجه كافي نشود، 
تمايلات كودك ناخواسته به گونه اي ديگر شكل 

مي گيرد.«
در دني��اي بچه ها م��رزي ميان واقعي��ت و بازي 
وجود ندارد. كودكان از مسير بازي توانايي لمس 
واقعيت ها را پيدا مي كنند، ام��ا مي توان از همين 
مس��ير نيز براي وارونه كردن حقايق و شكلگيري 
مجازها در ذهن كودك بهره ب��رد؛ چيزي كه در 
انواع و اقسام بازي ها و اسباب بازي هاي وارداتي به 

روشني قابل مشاهده است. 

دنياي كودكان قواعد خاص خود را دارد. آنچه در 
اين دنيا صدر نشين ذهن و باورهاي كودك شود 
تا پايان عمر بر منظومه فكري اش حكومت خواهد 
كرد و بسيار سخت تغيير مي پذيرد. بيهوده نيست 
كه تمامي روانشناسان به هفت  الي هشت سال اول 
زندگي نگاه ويژهاي دارند و تأكيد مي كنند: »اين 
سال هاي طلايي، تعيين كننده شخصيت فرد در 

تمام طول عمر است.«
اسباب بازي هايي مانند عروسك ها يا شخصيت هاي 
اصلي كارتون ها و بازي هاي رايان��ه اي به الگويي 
براي كودك تبديل مي ش��وند و كودك در دنياي 
ذهن و تخيل، خودش را به جاي آن شخصيت ها 
مي بيند و مي كوشد با آنها همانند سازي كند. اين 
موضوع در رابطه با عروسك ها و براي دختر بچه ها 
بيشتر صادق است و آنها از عروسك خود به طور 

غيرمستقيم الگو مي گيرند. دختر بچه هاي امروز اما 
قرار است مادران فردا باشند و ضمن تشكيل نيمي 
از جامعه، قرار است عهده دار تربيت نسل هاي آينده 
نيز باشند؛ پس با دستكاري ذهني اين قشر مهم 
و تأثيرگذار از نخستين گام هاي كودكي مي توان 

اهداف بلند مدتي را تأمين كرد. 
  سومين تجارت پر سود دنيا

براس��اس آمارهاي موجود، تجارت اس��باب بازي 
سومين تجارت پر س��ود جهان بعد از توليد مواد 
مخدر و تسليحات نظامي است و چين بزرگ ترين 
توليد كننده اسباب بازي در جهان است. براساس 
آمارهاي جهاني ايران س��ومين وارد كننده بزرگ 
اس��باب بازي در جهان اس��ت و حدود 11 درصد 
واردات اسباب بازي جهان را در  سال ٢٠٠٨ داشته 
است. گمرك چين اعلام كرد صادرات اسباب بازي 
و وسايل ورزش��ي چين به ايران در سال ٢٠1۶ با 
افزايش حدود 1۴ برابري نسبت به سال قبل از آن 

به 1۴1 ميليون دلار رسيد. 
 رضايي، مديرعامل پيشين كانون پرورش فكري 
كودكان و نوجوان��ان معتقد اس��ت در  موضوع 
اس��باب بازي در ايران حفره هاي قانوني زيادي 
وج��ود دارد. وي در اي��ن باره مي گوي��د: »بازار 
اس��باب بازي در كش��ورمان يك��ي از بازارهايي 
اس��ت كه با چالش هاي عمده اي روبه رو اس��ت 
كه از آن جمله مي ت��وان به ورود بي حس��اب و 
كتاب اس��باب بازي هاي خارجي ك��ه هيچ گونه 
سنخيتي با فرهنگ ايراني ندارند تا وجود نداشتن 
تنوع در توليدات داخلي اش��اره كرد. مش��كلي 
كه همواره مطرح مي ش��ود اين است كه چرا ما 
در داخل كشور اس��باب بازي ممنوعه يا واردات 
زياد اس��باب بازي داريم. مطابق قانون ش��وراي 
نظارت بر اسباب بازي هر بازرگان و وارد كننده اي 
كه بخواهد اس��باب بازي وارد كش��ور كند بايد 
مجوز اين شورا را داشته باشد. يكي از علل ورود 
اسباب بازي هاي ممنوعه به كشور بحث قاچاق 

اسباب بازي است.«
محسن حموله، دبير شوراي نظارت بر اسباب بازي 
هم درب��اره آخرين مي��زان واردات اس��باب بازي 
مي گويد: سهم واردات ما از ابتداي سال 9۶ تاكنون 

ماهانه ۷ ميليون دلار بوده است. 
وي تصريح مي كند: جلوگيري از قاچاق، نيازمند 
يك عزم ملي است و شوراي نظارت بر اسباب بازي 
به تنهايي نمي تواند راه به جايي ببرد و تنها مي تواند 
به سياستگذاري در زمينه اسباب بازي بپردازد؛ به 
ش��رط آنكه ديگران، خود را ملزم ب��ه رعايت اين 
قوانين و سياست ها بدانند براي مثال ما در بازديدي 
كه از يك فروشگاه زنجيره اي داشتيم به اين نتيجه 
رس��يديم كه بيش از ۷٠ درصد اس��باب بازي ها 

ممنوعه و قاچاق است. 
هر س��اعت در ايران حدود 1۷5 نوزاد چش��م به 
جهان مي گشايد، سالانه بيش از 1/5 ميليون نفر. 
اين به معناي بازار بالقوه اي است كه ظرفيت هاي 
بالايي دارد، ام��ا توليد كننده ايران��ي از اين بازار 
كمترين سهمي ندارد و اسباب بازي هاي وارداتي 
با فرهنگ وارداتي شان جاي محصولات داخلي را 
گرفته اند تا نبض فرهنگ و سبك زندگي ما را در 
دست بگيرند. دستگاه هاي فرهنگي اما همچنان 

در انفعالند. 
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محسن هاشمی رفسنجانی رئيس شورای شهر پنجم شد
تقدیر محسن هاشمی از قالیباف به خاطر ساماندهی 4 هزار پروژه

تا ابلاغ حكم شهردار جديد،سرپرست موقت از ميان كاركنان شهرداري انتخاب مي شود

نبض سبك زندگي در دست اسباب بازي هاي وارداتي
آيين نامه نظارت بر اسباب بازي 19 سال است خاك مي خورد

تك�رار نح�وه انتخاب ش�هردار جدي�د كه با 
كناره گيري نامزد ها ي شهرداري صورت گرفت، 
با انصراف دو نامزد مطرح رياست شورا ي شهر 
پايتخت، محسن هاشمي را  به صورت اجماعی 
رئيس ش�ورای ش�هر پنجم كرد.  انس�جامي 
كه بيش�تر به همس�ويي دولت و شهرداري و 
شورا تعبير مي شود و بايد ديد گره هاي باقي 
مانده شهر با اين انسجام باز خواهد شد يا نه؟ 
پس از انتخاب نهايي ش��هردار تهران از س��وي 
اعضاي شورا كه با انصراف تمامي نامزدها صورت 
گرفت، محمد علي نجفي شهردار پايتخت شد تا 
با رسميت يافتن ش��وراي پنجم كليد شهر را در 
دست گيرد و برنامه هاي خود را به اجرا در آورد؛ 
هرچند رئوس برنامه هاي شهردار جديد بيشتر 
به تكرار برنامه هاي در حال اجراي شهردار فعلي 
ش��باهت دارد و نكته جدي��د در برنامه ها ديده 
نمي ش��ود، مگر آنكه در اجر ا بتوان آن تفاوت ها 
را مشاهده كرد. بر اين اساس روز گذشته اعضاي 
منتخب شوراي پنجم در نشست خود از ميان سه 
نامزد رياست شورا يعني الويري و مسجد جامعي 
و هاشمي با انصراف دو نامزد،محسن هاشمي را 
كه ب��ا بالاترين رأي مردم در ش��ورا حضور يافته  
اس��ت به عنوان رئيس ش��وراي پنجم پايتخت 

انتخاب كردند. 
    انص�راف الوي�ري و مس�جد جامعي از 

رياست شورا 
محمدعليخاني، عضو شوراي پنجم شهر تهران 
در خصوص انتخاب رئيس جديد شورا اعلام كرد: 
با انصراف الويري و مسجد جامعي، اجماع صورت 
گرفت و محسن هاشمي به عنوان رياست شوراي 
شهر تهران انتخاب شد. همچنين سيد ابراهيم 
اميني ب��ا ٢1 رأي نايب رئي��س پنجمين دوره 

شوراي اسلامي شهر تهران شد. در ادامه جلسه 
انتخاب هيئت رئيس��ه پنجمين دوره ش��وراي 
اسلامي شهر تهران، علي اعطا به عنوان سخنگو 
و زهرا نژاد بهرام و بهاره آروين به عنوان منش��ي 
شوراي پنجم انتخاب شدند. به گفته نژاد بهرام، 
منتخب پنجمين دوره ش��وراي اس��لامي شهر 
تهران، علت انصراف اين دو عضو از رياست براي 
حفظ انسجام شورا بوده است. وي گفت: محسن 
هاش��مي در اعلام برنامه هاي خود براي رياست 
شورا گفت كه در صحن شورا رعايت حال موافقان 
و مخالفان را مي كنيم. نژاد بهرام همچنين افزود: 
هاشمي در پاسخ به س��ؤالات گفت كه شهردار 
شوراي پنجم متفاوت از شهرداري آقاي قاليباف 
است. وي افزود: نياز شهردار به شورا بسيار بيشتر 
از زمان قبل اس��ت و ش��ورا ركن ارزنده اي براي 

تعامل در شهر و نهادهاي ديگر است. 
  انتخاب سرپرست موقت از ميان كاركنان 

شهرداري
هر چند قرار اس��ت روز چهارشنبه اول شهريور، 
در اولين جلسه شوراي پايتخت، شهردار رسماً 
انتخاب ش��ود، با اين حال الويري، رئيس سني 
شوراي پنجم گفته است، ممكن است چند روز 
براي ش��هرداري تهران فردي را كه در مجموعه 
شهرداري فعاليت مي كند و بازنشسته نيز نشده 

باشد، به عنوان سرپرست انتخاب كنيم. 
  نظارت را فراموش نمي كنيم

 همچنين رئيس شوراي ش��هر پنجم تهران در 
خصوص اولويت هاي شهر و همچنين ارتباط با 
شهرداري گفت: اين رأي، رأي تمايل بود و بايد 
جلسه شوراي شهر تش��كيل شود تا اين انتخاب 

رسميت بگيرد. محسن هاشمي در مورد رابطه 
شورا و ش��هرداري نيز گفت: ش��ورا و شهرداري 
هر كدام وظايف خود را دارند و اميدواريم شورا و 
شهرداري در اين چهار سال بي حاشيه با يكديگر 
تعامل داشته باشند. هاشمي تأكيد كرد: رابطه 
شهرداري و شورا تعاملي خواهد بود، اما نظارت 
را فراموش نمي كنيم و در مس��ير قانوني نظارت 
را ادامه خواهيم داد. وي در م��ورد اولويت هاي 
شهر تهران با بيان اينكه بخش عمده اي از بودجه 
شهرداري تهران به موضوع حمل و نقل اختصاص 
داده شده است كه اين نشان دهنده اهميت اين 
موضوع اس��ت، گفت: علاوه بر موضوع خدمات 
ش��هري و حمل و نقل، به نظ��رم آلودگي هوا و 
ترافيك از مهم ترين موضوعاتي اس��ت كه بايد 

براي آن چاره اي انديشيد. 
  تجليل از خدمت شهردار پايتخت

 در حالي ك��ه بعضي از اعضاي ش��وراي ش��هر 
بدون توج��ه به تغيي��رات و تح��ولات چندين 
س��اله كه موج��ب ارتقاي زندگي شهرنش��يني 
پايتخت نش��ينان شده اس��ت، بدون مستندات 
فعاليت هاي ش��هردار و ش��ورا را به ب��اد گلايه 
گرفته اند، محسن هاشمي در مراسم نامگذاري 
بزرگراه نيايش به نام آيت الله هاش��مي گفت: از 
خدمات محمدباقر قاليباف ش��هردار تهران در 
1٢ سال گذشته نيز تجليل مي كنيم. قاليباف در 
اين ش��هر ۴ هزار روز خدمت كرده است و بيش 
از ۴ هزار پروژه سامان داده اس��ت و قطعاً مردم 
تهران خدمات قاليباف را فراموش نخواهند كرد. 
اين رويكرد نشان از توجه منتخب پنجم شورا به 
عملكرد مديريت فعلی شهري دارد كه مي تواند 
در اداره ش��هر در آينده در حوزه تصميم گيري 

وتصميم سازي مؤثر واقع شود. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 **علي هاشم، سردبير »الميادين آنلاين«:
درباره افس��انه  عدم اجازه به اهل س��نت براي نماز در تهران بايد بگم 
من امروز نمازجمع��ه رو در كنار نمازگزاران س��ني در صادقيه تهران 

اقامه كردم. 
   

**باز نش��ر اظهارات ابوالفضل ابوترابي، عضو كميس��يون شوراها در 
يك توييت:

وجود يك ميليون بي هويت در كشور 
رف��ع ۷٠ درصد مش��كلات بي هويت ها با تعيين تكلي��ف طرح اصلاح 

قانون تابعيت
    

**اينجا مناط��ق بمباران ش��ده در فلان منطقه فلان كش��ور غريب 
نيست! اينجا عسلويه اى اس��ت كه بيش از نيمی از گاز كشور را تأمين 
می كند؛ منطقه اى كه ظاهراً فقط گاز و ثروتش براى پايتخت نشينان 

مهم است. 
تصويرى از آلودگی هوا در شهرس��تان عس��لويه و پ��ارس جنوبی كه 

بی توجهی به محيط زيست در اين منطقه را نشان می دهد.
كاربر ديگري با انتشار همين عكس نوشت: 

آيا كس��اني كه در اين ش��رايط كار مي كنند، مش��مول س��ختی كار 
نمي شوند؟

سؤال: آيا اداره كار اجازه دارد به كسانی كه در اين شرايط اقدام به گرفتن 
بيمه بيكاري مي كنند، مانع تراشی كند؟

  بازار لوازم التحرير هنوز با همه اقدامات ص��ورت گرفته، در چنبره 
محصولات وارداتي با نقوش و طرح هاي نامناسب و دون شأن فرهنگ 
ايراني_اسلامي اس��ت و جاي توليدات داخلي و طرح هاي برگرفته از 

گنجينه عظيم فرهنگي و قهرمانان ملي در آن خالي است. 
  يك كارش��ناس محيط زيس��ت، اختصاص بودجه هاي كلان براي 
پروژه هاي تحقيقاتي در شرايط بحراني محيط زيست كشور را اشتباه 

بزرگي دانست كه در زمان ابتكار به آن بسيار بها داده شد. 
  رئيس ستاد بازسازي عتبات استان خوزستان گفت: مواكب زائرين 
خانم در اربعين را جدا كرده ان��د  و خانم ها مديريت تمامي اقدامات در 
مواكب شان را بر عهده دارند. در سال گذش��ته 11 موكب ويژه بانوان 

داشتيم و بنا داريم اين امر را توسعه دهيم. 
  دبير كارگروه ساماندهي مد و لباس كشور در ديدار با اعضاي هيئت مديره 
اتحاديه پوشاك تبريز و مديران اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي آذربايجان 
شرقي درباره ساماندهي برندهاي خارجي و ادامه روند توليد كالاي ايراني 

مرغوب و اعطاي نشان »با افتخار ساخت ايران« تأكيد كردند. 
  معاون اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران، مجموعه فرهنگي برج 
طغرل را پروژه فرامنطقه اي برشمرد و گفت: با توجه به روند پيشرفت 
عمليات اجرايي، اين پ��روژه ظرف دو ماه آينده قابلي��ت بهره برداري 

خواهد داشت. 
  هيئت مميزه دانشگاه علوم پزشكي شيراز با اعطاي مرتبه استاد برتري 
به دكتر »كامران باقري لنكراني« فوق تخصص بيماري هاي گوارش و كبد 

و عضو هيئت علمي گروه داخلي اين دانشگاه موافقت كرد. 
  مدير كل اداره نظارت فني معاونت بهره وري اقتصادي سازمان اوقاف 
اعلام كرد: هم اكنون در قالب برنامه سال9۶، در مجموع 133۷ بقعه 
متبركه و امامزاده داراي برنامه عمراني اعم از س��اخت و ساز و تكميل 

و تجهيز هستند. 
  حجت الاسلام سيدعلي قاضي عسكر، نماينده ولي فقيه در امور حج 
و زيارت گفت خانواده هاي شهداي منا كه به دليل قطع ارتباط سياسي 
با عربستان موفق به شناسايي عزيزانشان نشده بودند، اكنون به اين سفر 
آمده اند و اميدواريم با آزمايش دي ان اي از آنها رفع نگراني بش��ود و تا 

زماني كه در عربستان هستيم، مشكل آنها حل شود. 
  جراح و متخصص زنان با اشاره به بايد و نبايدهاي مصرف آنتي اسيدها 
در بارداري گفت: زنان ب��اردار از مصرف س��ديم بي كربنات و منيزيم 

تري سيليكات بايد در دوران بارداري اجتناب كنند. 
  رئيس كنگره دندانپزشكي نقش جهان با اش��اره به افزايش تعداد 
فارغ التحصيلان دندانپزشكي و ايجاد ش��يوه هاي نوين درماني گفت: 
نسبت به كشورهاي پيش��رفته جامعه پزش��كي ما مقداري از اخلاق 

حرفه اي و اصول مطب داري عقب است. 
  رئيس ستاد بازسازي عتبات استان بوشهر اظهار داشت: طرح احياي 
مقبره شهيد رئيسعلي دلواري توسط فرزند يكي از نوادگان اين شهيد 
بزرگوار صورت گرفته و پروژه آن هم از پايان ماه رمضان آغاز ش��ده و 

تاكنون ٢٠ تا 3٠ درصد پيشرفت فيزيكي داشته است. 
  رئيس دانشگاه صدا و سيما گفت: اس��تعدادهاي هنري بايد جذب 
جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي شوند، زيرا در اين عرصه نيروهاي خلاق 

و توانمند بسيار كم داريم. 

درخواست دانشجويان تهراني

سران فتنه را محاكمه كنيد
بس�يج دانش�جويي دانش�گاه هاي ته�ران، ام�ام ص�ادق )ع(، 
صنعت�ي خواج�ه نصيرالدي�ن طوس�ي، صنعت�ي ش�هيد ش�ريف، 
علام�ه طباطباي�ي )ره( و عل�م و صنع�ت اي�ران در نام�ه اي 
ب�ه رئيس جمه�ور خواس�تار محاكم�ه س�ران فتن�ه ش�دند. 

در متن اين نامه آمده است:
جناب آقاي روحاني

رئيس محترم شوراي عالي امنيت ملي
همانطور كه مستحضريد بنا به تصميم شوراي عالي امنيت ملي در بهمن ماه 
س��ال ٨9 كه مورد تأييد جنابعالي نيز قرار گرفت، سران فتنه ٨٨ در حصر 
خانگي به سر مي برند. اكنون و پس از گذشت چندين سال مسئله  حصر به 
ابزاري براي مظلوم نمايي اين جنايتكاران بدل شده است.  كساني كه به طمع 
رسيدن به قدرت و با ذوق حمايت بيگانگان، رأي مردم را هيچ انگاشتند و 
بنا به موهومات ذهني خود جمهوريت نظام را زير سؤال بردند و طي ماه ها 
فتنه انگيزي و آشوبگري موجب ريخته شدن خون ها، لكه دار شدن جايگاه 
كشور و پايمال شدن حقوق مردم شدند، اكنون به مظلوماني بدل شده اند 
كه گس��تاخانه با طرح مواردي همچون اعتصاب غذا سعي در وارونه جلوه 
دادن واقعيت و جابه جا كردن جايگاه شاكي و متهم دارند.  لذا با عنايت به 
اعلام آمادگي قوه قضائيه براي محاكمه اين افراد از جنابعالي به عنوان رئيس 
شوراي عالي امنيت ملي مستدعي است ترتيبي اتخاذ نماييد تا اين افراد در 

اسرع وقت جهت طي مراحل دادرسي به قوه قضائيه تحويل گردند. 

 معاون اجتماعي سازمان بهزيستي كشور خبر داد

وجود ۷۰ هزار كودك خياباني در كشور
معاون اجتماعي س�ازمان بهزيس�تي كش�ور با بيان اينك�ه بيش از 
9۵ درصد ك�ودكان كار و خيابان�ي با خانواده خ�ود زندگي مي كنند، 
گفت: شناس�ايي اين كودكان س�خت اس�ت و آمار دقيقي از آنها در 
دس�ت نيس�ت، ولي وجود ۷۰ هزار كودك خياباني برآورد مي شود. 
حبيب الله مس��عودي فريد گفت: تعداد زيادي از ك��ودكان كار و خيابان در 
كارگاه هاي زيرزميني هستند كه همين امر تعيين دقيق تعداد آنها را سخت 
مي كند، چون تابلو ندارند مثلاً در زيرزمين خانه، ترشي و مربا تهيه مي كنند 
يا كفش مي دوزند و از اين موارد خيلي زياد است؛ البته اين مشكل مربوط به 
همه دنياست و در آن كشورها هم در شناسايي اين كارگاه ها مشكل دارند و 
معتقدند مردم بايد اطلاع بدهند.  وي افزود: متأسفانه برخي از اين كودكان 
در كارگاه هاي خانوادگي كار مي كنند، مثلاً مواردي بوده كه كودكي 1٢ سال 
در خانه قاليبافي مي كرده و كارهاي سنگين انجام مي داده است.  فريد افزود: 
وجود ۷٠ هزار كودك خياباني در كشور تخمين زده مي شود و بيش از 95 
درصد اين كودكان با خانواده زندگي مي كنند، پس نمي توان آنها را به راحتي 

از خانواده جدا كرد و بايد كار توانمندسازي آنها در خانواده پيگيري شود. 

 مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري: 

بيل گيتس هم بياوريد بحران صندوق ها ي 
بازنشستگي حل نمي شود !

مديرعام�ل صن�دوق بازنشس�تگي كش�وري گف�ت: مش�كل 
صندوق ه�ا از اينك�ه ي�ك م�اه حق�وق بدهن�د ي�ا نه گذش�ته 
اس�ت، به يك چال�ش مانن�د كمب�ود آب تبديل ش�ده اس�ت و 
بيل گيتس را ه�م اينجا بياورند، اين بحران حل ش�دني نيس�ت. 
محمود اسلاميان، در رابطه با بحران صندوق هاي بازنشستگي گفت: 
مشكل صندوق هاي بازنشستگي و بحران آنها مربوط به يك يا دو سال 
گذشته نيس��ت. اين صندوق ها 3٠ تا ۴٠ سال حركت كرده و به اينجا 
رسيده اند.  وي گفت: ما براي بررسي بحران صندوق هاي بازنشستگي 
يك تيم تخصصي كارشناس��ي به همراه يك شركت تركيه اي انتخاب 
كرده و هم اكنون آنها واكاوي علمي خود را انجام داده اند تا بررسي كنند 

كه چرا صندوق به اينجا رسيده است. 

اراده اي كه براي سند تحول وجود ندارد 
وزارت آموزش و پرورش از جمله دس��تگاه هايي اس��ت كه همواره به 
دليل نداشتن وحدت رويه در سياستگذاري و برنامه ريزي، با تغييرات 
و اصلاحات كلان و خردي مواجه مي شود و از آنجايي كه اعمال سلايق 
شخصي و گروهي و نداشتن برنامه بلندمدت، نظام آموزشي كشور را 
به چالش تبديل كرده بود، در نهايت س��ند راهبردي براي حوزه تعليم 

و تربيت تدوين شد. 
اين سند با رويكرد تحولي علاوه بر تعيين چارچوب وظايف و برنامه هاي 
اين وزارتخانه متناسب با سند چش��م انداز كشور، نقش و وظيفه ساير 
دستگاه هاي دخيل در امر تربيت را هم مشخص كرد. بدين ترتيب پس 
از حدود يك دهه تلاش گروه هاي پژوهش��ي، »س��ند تحول بنيادين 
آموزش و پرورش« در س��ال 139٠ به تصويب ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي رسيد و مقرر شد كه اين سند مبناي تمام تصميم گيري ها و 

برنامه ريزي هاي وزارت آموزش و پرورش قرار گيرد. 
وقفه در اجرايي كردن اين س��ند باعث ش��د تا رهبر معظم انقلاب در 
سياست هاي ابلاغي برنامه ششم مهم ترين و اصلي ترين بند مرتبط با 
آموزش و پرورش را به »اجراي س��ند تحول بنيادين آموزش وپرورش 
و تأكيد بر دوران تحصيلي كودكي و نوجوان��ي« اختصاص دهند، اما 
همچنان طبق گفته مسئولان آموزش و پرورش اين سند مورد غفلت 
قرار گرفته است.  معاون آموزش ابتدايي وزير آموزش و پرورش معتقد 
است: بايد تقسيم كار ملي انجام شود و با استفاده از توان كارشناسان 
خبره اين س��ند را پيش ببريم و نبايد بين تدوين زيرنظام ها و اجراي 
سند فاصله وجود داشته باشد.  معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش 
 و پرورش مي گويد: به يك آسيب شناسي نياز داريم تا مشخص شود چرا 

سند تحول در تبديل به  عمل، دچار مشكل شده است. 
رئيس كميس��يون آم��وزش و تحقيقات مجلس ش��وراي اس��لامي 
بيان داش��ت: چگونه كش��ور اين امكان را دارد كه تمام دستگاه ها را با 
متولي بودن آموزش  و پرورش براي اجراي سند ٢٠3٠ بسيج كند، اما 

عزم لازم براي اجراي سند تحول بنيادين مشاهده نمي شود؟
رئيس مركز برنامه ريزي و نيروي انس��اني وزارت آموزش وپرورش هم 
به چهار مشكل ملي در مسير اجراي سند تحول بنيادين اشاره داشته 
است. گفتمان سازي در حوزه مسئولان، ابهام در جايگاه نظام تعليم و 
تربيت، توان فني براي عملياتي كردن سند تحول بنيادين سه مشكل 
اصلي براي اجرايي شدن اين سند و در نهايت مشكل چهارم نيز مربوط 

به فصل هشتم سند تحول بنيادين و ضعف چارچوب نهادي است. 
در فصل هشتم سند تحول بنيادين آمده تمام دستگاه ها و نهادها به ويژه 
رسانه ملي بايد براي تحقق اهداف تحول بنيادين تلاش كنند و گزارش 
نحوه همكاري دستگاه ها به صورت سالانه توسط وزير به شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي ارائه شود، اما از سال 9٠ تا به امروز حتي يك گزارش 
در اين رابطه به شوراي عالي ارائه نشده است و اين موارد حكايت از آن 

دارد كه مطالبه ملي در اين رابطه وجود ندارد. 

هر س�اعت در ايران حدود 
1۷۵ نوزاد چش�م به جهان 
مي گش�ايد، س�الانه بيش 
از 1/۵ ميلي�ون نف�ر. اين به 
معناي بازار بالقوه اي اس�ت 
كه ظرفيت هاي بالايي دارد 
اما توليد كننده ايراني از اين 
بازار كمترين سهمي ندارد 
و اسباب بازي هاي وارداتي 
با فرهن�گ وارداتي ش�ان 
ج�اي محص�ولات داخلي 
نب�ض  ت�ا  گرفته ان�د  را 
فرهن�گ و س�بك زندگي 
م�ا را در دس�ت بگيرن�د

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

نیره ساری

 درخواست يك جانباز شيميايي از مسئولان
مهدي زاده – ته�ران: برادرم جانباز ش��يميايي ۶٠ درصد چند روز 
قبل در بيمارستان مسيح دانشوري پيوند ريه شد. بعد از عمل جراحي 
پزشكان پنج نسخه به دس��تم دادند و خواستند كه داروهايش را تهيه 
كنم. من كه اهل اصفهان هس��تم با خيابان هاي تهران آشنايي زيادي 
ندارم با اين حال ساعت 1٠ صبح بيمارس��تان را براي تهيه دارو ترك 
كردم. هفت ساعت در داروخانه ها مستأصل ماندم تا توانستم بخشي از 
داروها را تهيه كنم. چگونه است كه داروهاي مورد نياز با عمل جراحي 
با اين حساسيت در بيمارستان موجود نيست؟! اگر كسي توان تهيه اين 

داروها را نداشته باشد، بايد با خبر مرگ عزيزش مواجه شود. 
 

 مگس هاي سفيد را كنترل كنيد
اصغري – تهران: چرا شهرداري براي سفيدبالك ها كاري نمي كند. 
تمام شهر از اين مگس هاي سفيد پر شده است. آيا اين پديده راهكاري 

ندارد كه بتوان ميزان اين موجودات را كاهش داد؟

بيژن یانچشمه
  گزارش  2


